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  برای تمام پروژه های عمرانی باید زمان بندی شفاف تعیین شود 

یــادداشـــت
حجاب امروز؛ حجاب فردا

 پیام های جداگانه 
 ۳ مقام عالی رتبه قطری 

به رئیسی
امیر، نایب امیر و نخست وزیر قطر در 
پیام هایی جداگانه به رئیس جمهور کشورمان 
جان باختن تعدادی از شهروندان ایرانی 
در حادثه سیل اخیر را تسلیت گفتند. 
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر در 
پیامی به ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایران جان باختن تعدادی از شهروندان 
ایرانی در اثر حادثه سیل را تسلیت گفت 
و برای مصدومان آرزوی شفای عاجل 
.. بن حمد آل  . کرد. همچنین شیخ عبدا
ثانی، نایب امیر قطر و شیخ خالد بن خلیفه 
بن عبدالعزیز، نخست وزیر این کشور در 
پیام هایی جداگانه حادثه سیل اخیر در 
برخی شهرهای ایران را به رئیس جمهور 
کشورمان تسلیت گفتند و برای مصدومان 

آرزوی شفا کردند. 

 شفافیت یکی از نتایج 
اجرای دارویاری است

 سخنگوی دولت شفافیت را یکی از نتایج 
اجرای دارویاری اعلام کرد. در یادداشت 
توییتری بهادری جهرمی آمده است: با 
اجرای طرح دارویاری، ۱۱۹ قلم داروی 
OTC( با پوشش  جدید بدون نسخه )
قیمت همه  بیمه ای محاسبه می شوند. 
داروها هم به صورت برخط در سایت سازمان 
غذا و دارو منتشر شده و با اسکن QR کد 
روی بسته محصولات هم می توان در لحظه 
قیمت دارو را مشاهده کرد. شفافیت یکی از 

نتایج اجرای دارویاری است. 

واقعیات را به مردم بگویید
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در سی امین همایش هادیان و مدیران 
سیاسی سپاه گفت: دشمن سعی می کرد 
جهان را در یک تراکم بردگی نگه دارد. 
یعنی می خواست با مظاهر دنیا مردم را در 
یک جهالت عمیق محبوس کند. اما با طلوع 
افق ذهن امام)ره( این جهل ها کنار زده شد 
و نهضتی در علم و آگاهی طلوع کرد. نهضتی 
که با تمام سختی ها، تحریم ها، جدال های 
روانی دشمن و فشارهای سنگین سیاسی 
تا کنون رو به رشد بوده است و عرصه تقابل 
را به سود اسلام کشانده است. به گونه ای که 
توانسته مدیریت و کنترل را به دست خود 
بگیرد. سردار حسین اسلامی اظهار داشت: 
واقعیات را به مردم بگویید. کشور خودتان را 
با کشورهایی که قدرت بی سابقه ای در فیلم 
و سریال و ادراک سازی و مدیریت دارند، 
مقایسه کنید. با دقت تفاوت ها را احصا کنید. 
آن وقت روشن می شود کدام کشور غرق در 
سختی ها و مشکلات است. مطمئنا خواهید 
دید که مشکلات دشمنان ما بسیار بیشتر از 

مشکلات ما است. 

کمیته بررسی قصورهای 
احتمالی در سیل استان تهران

عضو مجمع نمایندگان تهران از تشکیل 
کمیته ای برای تهیه گزارش جامعی درباره 
دلایل وقوع سیل اخیر در استان تهران و 
بررسی قصور و تقصیرهای احتمالی خبر داد. 
سید نظام موسوی با اشاره به جلسه دیروز 
مجمع نمایندگان استان تهران برای بررسی 
سیل اخیر گفت: بعد از وقوع سیل در کشور 
مخصوصا سیل در استان تهران تعدادی 
از نمایندگان تهران بازدیدی از منطقه 
سیل زده امامزاده داوود داشتند و به دنبال 
آن دیروز مجمع نمایندگان تهران جلسه ای 
با حضور مسئولان مختلف برگزار کرد. وی 
توضیح داد: در این جلسه جمع زیادی از 
نمایندگان تهران و مسئولان دستگاه ها 
و نهادهای مختلف حضور داشتند. ما در 
بازدید میدانی به این موضوع رسیدیم که 
قصور و تقصیرهایی وجود داشته که منجر 
به فاجعه و جان باختن هموطنانمان در سیل 

شده است. 

بیمه ایرانیان خارج از کشور
مدیر کل شورای عالی امور ایرانیان خارج 
از کشور وزارت امور خارجه با اشاره به اینکه 
تحت پوشش قرار گرفتن ایرانیان خارج از 
کشور مورد توجه و اهتمام ویژه مسئولان 
ذیربط است، تاکید کرد: شمار هموطنان 
ایرانی خارج از کشور که تحت پوشش بیمه 
تامین اجتماعی هستند نسبت به کل بیمه 
شدگان، بسیار ناچیز است. رضا عامری ادامه 
داد: ایرانیانی که سابقه پرداخت حق بیمه 
حتی در قبل از پیروزی انقلاب اسلامی دارند 
و وقفه ای در پرداخت حق بیمه آنها به وجود 
آمده می توانند با پرداخت معوقه ها، خود و 
خانواده خود را بیمه کنند و سپس از مزایای 
دریافت حقوق بازنشستگی استفاده کنند. 
مدیر کل امور ایرانیان وزارت خارجه گفت: 
مذاکراتی با مسئولین بیمه تامین اجتماعی 
در این خصوص انجام شده و این آمادگی 
وجود دارد که ایرانیان بتوانند با پرداخت حق 
بیمه، پدر و مادر خود که در ایران زندگی 

می کنند را تحت پوشش بیمه قرار دهند. 

کــوتــــاه

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه 

محمد باقر قالیباف: 

شهرداری باید به وظایف قانونی در مدیریت سیلاب های اخیر عمل کند 
آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: علاوه بر ضرورت تسریع در 
راه اندازی شبکه ملی هشدار و پیش آگاهی از 
حوادث، نظام امداد و نجات کشور، وضعیت 
استقرار نیروها، تامین تجهیزات و آموزش های 
لازم نیز باید با توجه به تجارب موجود، به طور 
جدی متحول شود. محمدباقر قالیباف در 
نشست علنی روز گذشته مجلس ضمن تسلیت 
فرا رسیدن ایام مصیبت اهل بیت و عزاداری 
بر سیدالشهدا)ع( به همه دوستداران اهل 
بیت، گفت: اگر کسی می خواهد مردم ایران 
را بشناسد و واقعیت دین داری این مردم را 
درک کند، امروز به پهنه ایران اسلامی نگاه کند 
که با وجود تنوع خرده فرهنگ ها و سبک های 
گوناگون سوگواری، چگونه غرق در عزاداری 
برای سید و سالار شهیدان است. قالیباف در 
ادامه یادآور شد: همچنین در موضوع جاری 
شدن سیل در نقاط مختلف کشور، نیازمند 
تاکید مجدد است که تمامی امکانات کشور 

برای رسیدگی فوری به مشکلات مردم به 
خصوص یافتن مفقودین و درمان مجروحان 
بسیج شود و جبران خسارت های وارد آمده 
به مردم در دستور کار نهاد های ذی ربط قرار 
گیرد. رئیس مجلس عنوان کرد:  علاوه بر این 
باید توجه داشت که صرف رسیدگی مقطعی 
به مشکلات و علاج وقایع بعد از وقوع آنها، بدون 
شک کافی نیست؛ شهرداری ها موظف به ارائه 
گزارش مستمر در خصوص عملیات لایروبی 
و پاکسازی کانال ها و مسیل ها هستند و باید 
به وظایف قانونی خود برای مدیریت حوادثی 
نظیر آنچه در هفته گذشته تجربه کردیم، عمل 
کنند؛ بخش قابل توجهی از این اتفاقات در 
صورت عمل به همین وظایف، قابل مدیریت 
است. رئیس قوه مقننه تصریح کرد: علاوه 
بر ضرورت تسریع در راه اندازی شبکه ملی 
هشدار و پیش آگاهی از حوادث، نظام امداد و 
نجات کشور، وضعیت استقرار نیروها، تامین 
تجهیزات و آموزش های لازم نیز باید با توجه 

به تجارب موجود، به طور جدی متحول شود. 
قالیباف تاکید کرد: همین طور که در نطق هفته 
قبل اشاره کردم؛ در اسرع وقت کمیسیون های 
عمران و کشاورزی گزارش خود را از عملکرد و 
خسارت ها مخصوصا خسارت در عرصه باغات، 
دام و طیور به صحن مجلس ارائه کنند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی در پایان خاطرنشان 
کرد: همچنین مطلع شدیم که برادر عزیز و 
گرانقدرمان جناب آقای دکتر عادل آذر نماینده 
محترم مردم دهلران، دره شهر، آبدانان و بدره در 
دوره هفتم مجلس شورای اسلامی و همچنین 
رئیس دیوان محاسبات کشور و رئیس مرکز آمار 
ایران و از اساتید برجسته و نخبه کشور به رحمت 
ایزدی پیوستند، این مصیبت وارده را به خانواده 
داغدار ایشان و همچنین مردم شهید پرور استان 
ایلام به ویژه دهلران، دره شهر، آبدانان و بدره 
عرض تسلیت و تعزیت داریم و برای آن مرحوم 
طلب مغفرت و برای بازماندگان صبر و اجر از 

درگاه خداوند متعال خواستاریم. 

آقای رئیس جمهور در جلسه ای با اعضای ستاد امربه 
معروف و نهی از منکر اعلام کردند که »حجاب باید اجرا 
شود و ستاد امر به معروف و نهی از منکر به حاشیه ها و 
جوسازی ها توجه نکند، حجاب را که یک امر شرعی است در 
جامعه اجرا نمایند.« این سخنان امروز آقای رئیس جمهور 
در مرداد سال ۱40۱ است. می توانیم چشمانمان را ببندیم، 
فرض کنیم دو سال دیگر است و ایشان به همراه چند تن از 
اصولگرایان نامزد ریاست جمهوری در سال ۱404 هستند. 
می توان متصور شد  در خصوص حجاب مطرح می شود و 
چه خواهند گفت؛ بسیاری از زنان جامعه ما آماده پذیرش 
حجاب هستند و نیازی به گشت ارشاد و ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر برای اعمال حجاب نیست اما برای آن دسته 
از دختران و همسران و خواهران مان که به حجاب اهمیت 
کمتری می دهند باید توجه داشت به اجبار نمی توان متوسل 
شد زیرا که مقوله بلندمدت فرهنگی است و برای نهادینه 
کردن حجاب در جامعه و پذیرش آن توسط اکثریت زنان 
جامعه باید کارهای زیربنایی انجام دهیم.  آموزش و پرورش، 
صدا و سیما، دانشگاه ها، حوزه ها و سینما تمامی نهاد ها با 
همکاری یکدیگر امر حجاب را به گونه ای ترویج کنند که 
از ابتدای کودکی حجاب در جامعه ما نهادینه گردد و صد 
البته که در این راه از خانواده ها نیز باید کمک بگیریم، با 
توجه به اینکه پخش مناظرات انتخاباتی دو سال دیگر است 
و نگاه  اصولگرایان  به صندوق آراست به هیچ وجه سخنی از 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر مبنی بر اینکه به هرحال 
شما وظیفه پیاده سازی حجاب را برعهده دارید، یا خطاب به 
گشت ارشاد  تعارف را کنار بگذارید، بالعکس معتقد هستند 
که حجاب را در چارچوب امور فرهنگی بلند مدت نهادینه 
کنیم. حال سوالی پیش آمد می کند مبنی بر اینکه کدام 
رویکرد در مورد حجاب باید تحقق پیدا کند و در جامعه پیاده 
شود رویکردی که امروز با مسئولان ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر می گویند یا رویکردی که دو سال دیگر در جریان 
مناظرات تلویزیونی  گفته خواهد شد؟ پاسخ به این پرسش 
شاید بتواند در نوع رویکرد دولت ها نسبت به این مساله مهم 

تاثیرگذار باشد. 

ویــــــژه
نگاه به شرق باید راهبردی باشد

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با بیان 
اینکه موازنه های راهبردی در منطقه و جهان از غرب به سمت 
شرق در حال تغییر است، گفت: امروز نگاه قاطبه ملت های منطقه 
از جمله جهان عرب دیگر مثل گذشته، نگاه به غرب نیست. ناصر 
کنعانی گفت: امروز قاطبه ملت های منطقه نگاهی منفی به آمریکا 
دارند و دولت های عربی در حال ریل گذاری برای موازنه سازی در 
روابط خود با آمریکا، چین و روسیه هستند.  کنعانی با اشاره به 
تاکید رهبر معظم انقلاب به موضوع نگاه به شرق گفت: نگاه به شرق 
در ایران و تقویت روابط با کشورهای شرقی از جمله چین باید یک 
نگاه راهبردی و نه صرفا یک رویکرد تاکتیکی در برابر غرب باشد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با اشاره به 
ظرفیت های انجمن دوستی ایران و چین، افزود: یکی از موضوع های 
مهمی که این تشکل مردم نهاد می تواند انجام دهد، کمک به اصلاح 
نگاه ها در داخل کشور به سمت شرق و معرفی صحیح ظرفیت های 
فراوان اقتصادی واشتراکات فرهنگی با شرق از جملع چین است. 

آرمان ملی: رئیس جمهور به منظور نظارت 
ستادی به عملکرد وزارتخانه های دولت دیروز در 
جمع مدیران ارشد وزارت راه و شهرسازی حضور 
یافت و برنامه پایش عملکرد مجموعه دولت را 
از این وزارتخانه آغاز کرد. آیت ا... سیدابراهیم 
رئیسی صبح دیروز یکشنبه به وزارتخانه راه و 
شهرسازی رفت و از نزدیک در جریان عملکرد، 
طرح ها و پروژه های مهم این وزارتخانه، خصوصا 
در زمینه احداث مسکن قرار گرفت. در این 
جلسه که استانداران سراسر کشور نیز به صورت 
ویدئوکنفرانسی حضور داشتند، موضوع احداث 
و تنظیم گری در بازار مسکن مهم ترین محور 
سخنان رئیس جمهور بود. وی با تاکید بر ضرورت 
اجرای وعده دولت برای ساخت 4 میلیون مسکن 
در کشور برای انجام تکلیف قانونی و پاسخ به نیاز 
موجود، خاطرنشان کرد: پیش نیاز اجرای این طرح 
اختصاص زمین است که در این زمینه وزارت راه 
و شهرسازی مسئولیت مهمی به عهده دارد و باید 
با شناسایی زمین های مناسب و تشکیل بانک 
مسکن، زمینه جهش تولید مسکن در کشور 
را فراهم کند. رئیس جمهور در ادامه به همه 
وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی دستور داد به 
موجب قانون، تا پایان شهریور تمام اراضی مناسب 
اعلام شده را برای احداث مسکن در اختیار وزارت 
راه و شهرسازی بگذارند تا از طریق بانک زمین به 
متقاضیان واگذار شود، در غیر این صورت تمامی 
این زمین ها به نام دولت جمهوری اسلامی ایران 
سند خواهد خورد. رئیسی همچنین بر ضرورت 
اخذ مالیات از اراضی رها شده تاکید کرد و به وزارت 

راه و شهرسازی دستور داد، علاوه بر ساخت مسکن 
به مردم »زمین به شرط ساخت مسکن« هم واگذار 
شود تا در فرایند ساخت مسکن در کشور مشارکت 
کنند. وی در ادامه با اشاره به اهمیت نظارت بر 
فرایند تخصیص زمین و احداث مسکن خاطرنشان 
کرد:  دستگاه های مسئول باید با رصد و نظارت 
دقیق، مراقبت کنند که در تمام مراحل اجرای 
طرح جهش تولید مسکن، تحت هیچ شرایطی 
زمینه برای واسط گری یا سوداگری مهیا نشود 
 و زمین ها صرفا به متقاضیان ساخت واگذار شود. 
رئیس جمهور به استانداران نیز دستور داد که 
یکی از اولویت های مهم خود را موضوع مسکن 
قرار دهند و برنامه های کلان دولت و وزارت راه 
و شهرسازی در این زمینه را با جدیت، سرعت و 
دقت دنبال کنند. رئیسی در ادامه توجه به قوانین 
و اسناد بالادستی در ساخت مسکن انبوه را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: در توسعه شهرها توجه به 
قواعد و دستورالعمل های قانونی در حوزه معماری 
از اهمیت بالایی برخوردار است. ترجیح دولت 
توسعه افقی شهرها به جای بلندمرتبه سازی 
است، اما لازمه این راهبرد نیز توسعه دسترسی به 
زیرساخت های مربوطه در مناطقی است که برای 
ساخت مسکن در نظر گرفته می شود. اطلاع رسانی 
شفاف در خصوص همه طرح های در دست اجرا در 
حوزه مسکن، اعمال نظارت جدی در فرایند اجرای 
طرح جهش تولید مسکن، تفویض اختیارات لازم 
به استانداران از طریق وزارت راه شهرسازی و 
ارائه خدمات زیربنایی همزمان با واگذاری زمین 
به مردم، دیگر دستورات صریح رئیس جمهور به 

دستگاه های مسئول، در حوزه تولید مسکن بود. 
رئیس جمهور در دومین بخش از سخنان خود، 
نظارت به بازار مسکن و تنظیم گری در این حوزه 
را از وظایف وزارت راه و شهرسازی دانست و بیان 
داشت: این وزارتخانه باید با پایش دقیق روندها و 
افزایش عرضه، بازار را به تعادل برساند و اجازه ندهد 
مردم در بحث مسکن تحت فشار قرار گیرند. رئیسی 
با اشاره به سهم بالای مسکن از سبد هزینه های 
خانوار، اقدامات نظارتی و مدیریتی در این بازار را 
یکی از اولویت های مهم دانست و گفت: ساماندهی 
این بازار می تواند کمک بزرگی به معیشت خانواده ها 
نموده و بار بزرگی را از روی دوش آنها بردارد. وی به 
وزیر راه و شهرسازی و مدیران ارشد این وزارتخانه و 
استانداران دستور داد برای تمامی پروژه ها زمانبندی 
دقیق تعیین کنند و حتما در فرایند اجرا به زمابندی 
یاد شده مقید باشند. رئیس جمهور با تاکید بر 
ضرورت اطلاع رسانی شفاف زمانبندی پروژه ها به 
افکار عمومی گفت: با اطلاع رسانی شفاف زمابندی 
باید امکان نظارت افکار عمومی و مردم و رسانه ها بر 
روند اجرا و تکمیل طرح ها در زمان معین فراهم شود. 
رئیس جمهور در این جلسه همچنین پس از استماع 
گزارش وزیر راه و شهرسازی و معاونان این وزارتخانه 
در حوزه های مختلف، ضمن قدردانی از اقدامات این 
وزارتخانه در رشد ترانزیت، بسیج امکانات برای اعزام 
و بازگشت حجاج بیت ا... الحرام، پیگیری مصوبات 
سفرهای استانی و راه اندازی سامانه های مختلف 
 هوشمند در حیطه کاری وزارت راه و شهرسازی، این 
اقدامات را زمینه ساز تحقق برنامه های کلان دولت 

مردمی دانست. 

رئیس جمهور: 

وزارت راه و شهرسازی زمین به مردم واگذار کند

آرمان ملی-  حمید شجاعی: احیای برجام 
همچنان از مهم ترین موضوعاتی است که در دستور 
کار قدرت های بزرگ طرفین توافق است و روزی 
نیست که صحبت از احیای برجام، از سر گیری 
مذاکرات و تصمیم گیری نهایی و برداشتن گام آخر 
برای رسیدن به توافق به میان نیاید. این در حالی 
است که بسیاری از تحلیلگران بر این عقیده اند که 
امروز مساله برجام مساله ایران و آمریکاست و اگر 
موارد اختلافی میان تهران و واشنگتن حل و فصل 
شود احیای برجام در یک جلسه مذاکره امکان پذیر 
خواهد بود. چه اینکه به اذعان کارشناسان داخلی 
و تحلیلگران بین المللی ایران و آمریکا هر دو به 
احیای برجام نیاز دارند. ایران از این جهت که بتواند 
با برداشته شدن تحریم ها از زیر فشار اقتصادی 
بیرون آید، شرایط اقتصادی خود را سامان دهد و با 
خیالی راحت به فروش نفت و تبادلات مالی و بانکی 
بین المللی بپردازد. آمریکا نیز به جهت اینکه در دو 
جبهه نجنگد، از گریز هسته ای ایران جلوگیری کند و 
در انتخابات کنگره که بسیار برای دموکرات ها حیاتی 
است بتواند برگ برنده ای داشته باشد در پی احیای 
برجام است. به همین جهت نیز اخیرا اروپایی ها 
بیش از گذشته تحرکات خود را در جهت نزدیک 
کردن موضع طرفین به یکدیگر شدت بخشیده اند تا 
با ایجاد یک فهم مشترک از توافق میان ایران، آمریکا، 
تروئیکای اروپا، روسیه و چین بتوانند گام آخر را برای 
احیای برجام بردارند. هر چند عده ای بر این باورند 
که مذاکرات 3 جانبه میان ایران، آمریکا و نماینده 
اتحادیه اروپا می توانست نقطه آغازی بر توافق میان 
ایران و آمریکا و سپس مذاکره در قالب۱+4 باشد اما 
این مذاکرات نیز به دلیل نبود اراده سیاسی کافی در 
میان مقامات آمریکایی برای حصول توافق، نتوانست 
نتیجه ملموسی به دنبال داشته باشد. حال باید دید 
که در مذاکرات آتی و پیش رو شرایط به چه سمت 

وسویی خواهد رفت. 
  جزئیات جدید از پیشنهاد بورل

تحولات پیرامون احیای توافق هسته ای موسوم 
به برجام همچنان ادامه دارد و هر روز از پی روز دیگر 

اطلاعات و اظهاراتی پیرامون برجام مطرح می شود 
که در نوع خود می تواند منشأ تاثیر باشد. چه اینکه 
به نظر عده ای صحبت های اخیر جوزپ بورل مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا مبنی بر روی میز بودن 
بهترین توافق برای طرفین فصل جدیدی از تحولات 
احیای برجام را گشوده و به عبارتی اتمام حجتی 
با طرفین برجام بوده است. در همین راستا یک 
رسانه عربی به نقل از منابع نزدیک به روند مذاکرات 
هسته ای غیر مستقیم ایران و آمریکا با وساطت 
اتحادیه اروپا و کشورهای عربی خلیج فارس جزئیاتی 
در خصوص پیشنهاد مسئول سیاست خارجه 
اتحادیه اروپا به تهران و واشنگتن را منتشر کرد. 
العربی جدیدی آورده است: جوزپ بورل سه شنبه 
هفته گذشته اعلام کرد که پیش نویس جدیدی 
درخصوص برنامه هسته ای ایران ارائه داده و از 
طرف های شرکت کننده در مذاکرات خواسته است 
که این پیش نویس را قبول کنند تا مانع بروز »بحران 
خطرناک« شوند. منابع العربی الجدید ادعا کردند 
که حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران 
روز چهارشنبه گذشته در تماس تلفنی با جوزپ 
بورل ملاحظات ایران درخصوص این پیشنهاد 
را به وی ابلاغ کرده و گفته است که ایران به طور 
کلی مخالفت هایی با طرح دارد اما تاکنون به طور 
رسمی مخالفت خود را اعلام نکرده است. این منابع 
می گویند: مسئولان ایرانی معتقدند که طرح اروپایی 
چیز مهم و بزرگی به پیش نویس توافقی که در مارس 
گذشته مطرح شده اضافه نمی کند و پیشنهاد کنونی 
به طور کافی سه مطالبه اصلی تهران را برآورده 
نمی کند. این منابع درخصوص مطالبات تهران 
تاکید کردند که ایران خواهان گسترش چارچوب 
رفع تحریم ها، دادن ضمانت های کافی و همچنین 
اعلان آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر بستن 
پرونده تضمین های مربوط به اختلافات میان تهران 
و آژانس است؛ اختلافاتی که به سه سایت هسته ای 
ایران مربوط می شود و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
پیش از این مدعی شده بود که ایران در آنها فعالیت 
هسته ای اعلام نشده دارد. منابع نزدیک به مذاکرات 

هسته ای اعلام کردند که پیشنهاد جدید بورل 
رفع تحریم های بخشی از موسسات و شرکت های 
وابسته به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نه همه 
آن ها را شامل می شود و جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا نیز متعهد می شود که دولتش به توافق احترام 
بگذارد. به گفته این منابع امیرعبداللهیان به بورل 
گفته است که ایران از پیشنهادها و ایده هایی که در 
راستای تکمیل مذاکرات و رسیدن به توافق هستند 
استقبال می کند و همزمان خواستار انجام مباحثات 
بیشتر درخصوص پیشنهادهای اروپایی و همچنین 
پیشنهادهای تهران برای رسیدن به راه حل های 
مشترک است. تماس های علنی و غیرعلنی قطر و 
عمان با دو طرف ایرانی و آمریکایی به منظور نزدیک 
کردن رویکردهایشان ادامه دارد و تحرکات جدیدی 
درخصوص تبادل زندانیان میان تهران و واشنگتن 

در حال انجام است. 
  دور جدید مذاکرات در روزهای آینده 

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس گفت که احتمالا به 
زودی دور جدید مذاکرات در وین برگزار خواهد 
شد. یعقوب رضازاده اظهار کرد: در چند روز گذشته 
اعضای کمیسیون امنیت ملی جلساتی با آقای باقری 
رئیس تیم مذاکره کننده هسته ای داشتند. طبق 
مباحث مطرح شده با توجه به تلاش های طرف های 
اروپایی برای به نتیجه رسیدن مذاکرات برجام، 
احتمالا در روزهای آینده دور جدید مذاکرات برگزار 
خواهد شد. وی افزود: این دور از مذاکرات با پشتوانه 
و عزم جدی طرف ما و طرف مقابل صورت می گیرد، 
چندین سال است که مذاکرات بدون نتیجه مانده و 
ان شاءا... با رویکرد جدید توافق خوبی بین طرفین 
انجام می شود. البته توام با دقت عمل و رسیدن به 
نتیجه قابل قبول برای ملت و مجلس خواهد بود. 
رضازاده درباره مکان مذاکرات تصریح کرد: احتمالا 
در وین برگزار خواهد شد. البته ما پیشنهاد کردیم 
مذاکرات در خاک کشور ما باشد ولی در نهایت 
مکان قطعی مذاکرات بعد از توافق طرفین مشخص 

می شود. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق هسته ای را بررسی می کند

شوک بورل برای احیای برجام کافی است؟
  عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:  دور جدید مذاکرات به زودی در وین برگزار می شود

دولت نیازمند 
کارگزاران قوی است

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
دولت نیازمند کارگزاران قوی است 
در حالی که بسیاری از این کارگزاران، 
تجربه لازم را برای حل مسائل ندارند. 
دولت باید در مسیر خود از کارشناسان 
بیشتری استفاده کند و با استفاده از 
زیرساخت ها و تجارب آن ها نتیجه 
مثبتی در کارنامه خود به ثبت برساند. 
غلامرضا ظریفیان در پاسخ به این 
سوال که عملکرد یک سال گذشته 
دولت آقای رئیسی را به چه شکلی 
ارزیابی می کنید، گفت: دولت آقای 
رئیسی تلاش می کند اقدامات مثبتی 
را انجام دهد اما مهم ترین مشکلی 
که در مــورد عملکرد دولت فعلی 
وجود دارد انتظار تاریخی است که 
جریان اصولگرا با انتخاب او ایجاد 
کرد. ظریفیان افزود: دولت آقای 
رئیسی که روی کارآمد و با واقعیت 
سیاست خارجی، اقتصادی، فرهنگی 
مواجه شد، اقداماتی انجام داد که 
بسیاری از این اقدامات شجاعانه بود. 
مشکلاتی که امروز وجود دارد، مربوط 

به ابرمسائل اقتصادی است. 

دیــدگــــاه
مسیر صحیح سیاست خارجی

در شرایطی که نظم جهانی به سمت نظام دو یا چند قطبی 
منعطف در حرکت است، بسته به جایگاه، وزن و استراتژی 
کشورهای غیرقطب، بهترین راهبرد اتخاذ شناوری متوازن 
است. این استراتژی کمک می کند تا در صورتی که اولویت 
منافع ملی باشد، ابتکار عمل برای اتخاذ بهترین و ممکن ترین 
راه حل ها فراهم باشد. چالش هایی که اکنون در سطح جهانی 
در جریان است، رقابتی حیاتی میان موافقان وضع موجود و 
مخالفان آن است. به صورت واضح آمریکا و هم پیمانانش قصد 
دارند نظم کنونی حفظ شود و کشورهای تجدید نظرطلب در 
سطوح جهانی و منطقه ای را کنترل کند. به عبارتی بنا دارند از 
تغییر فرمول یک جانبه گرایی به چندجانبه گرایی ممانعت به 
عمل آورند. این هماوردی در حمله روسیه به اوکراین، بحران 
انرژی، غذای جهانی و احتمالا بحران تایوان خودش را آشکار 
کرده است. سناریوی پیچیده و فرسایشی فروپاشی احتمالی 
نظم مستقر و برآمدن نظم جدید، می تواند برای قدرت های 
منطقه ای فرصت و تهدید توامان جدی باشد. تحلیل شرایط و 
برآورد از کناکنش قدرت های جهانی، اگر به صورت واقع بینانه 
آنالیز نشود، قادر است خسارت های جبران ناپذیری را متوجه 
منافع و حتی کیان یک کشور کند. مشخصا حضور پوتین در 
تهران برای تقسیم غنایم بعید  حمله روسیه به اوکراین با 
ایران نیست بلکه تماما در راستای منافع آن ها تعریف شده 
بود. مشخصا پوتین از انزوا خارج شده بود. با رویکردی خاص 
تلاش برای یارگیری و سرشکن کردن هزینه های متنوع  حمله 
به اوکراین با سایر کشورهاست. باید توجه داشت که در این 
برهه زمانی منافع ملی ایران ایجاب می کند که با پیشه کردن 
سیاست شناوری لازم از نیازهای روسیه بهره لازم را ببرد، با 
غرب به توافق لازم برسد. امروز باید توجه داشت که سیاست 
خارجی کشور مهم ترین حوزه تصمیم گیری است و در این 
شرایط حساس باید بدون کوچک ترین اشتباهی به مسیر ادامه 
داد. ایران باید به سمتی حرکت کند که با کشورهای مختلف 
روابط خوبی داشته باشد و از فضای به وجود آمده، بهترین 

استفاده را کرده تا زمان از دست نرود. 

سیدقائم موسوی
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

 نگاه به شرق منافاتی 
 با شعار نه شرقی 

نه غربی ندارد

مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا 
با تاکید بر اینکه فرایند قدرت از غرب 
به سمت شرق جهان به آرامی درحال 
حرکت است ومبنای آن اقتصاد و 
فرهنگ و تکنولوژی های جدید است، 
گفت: توسعه روابط همه جانبه ایران 
با روسیه، چین و هند می تواند در 
قالب سازمان همکاری شانگهای یک 
قدرت آسیایی یا اوراسیایی را شکل 
بدهد و چشم انداز جدیدی از شکل 
گیری چند قطبی سازی جهان را عملا 
به وجود آورد. صفوی با بیان اینکه 
استراتژی نگاه به شرق منافاتی با شعار 
نه شرقی نه غربی ندارد، تصریح کرد: 
سیاست نگاه به شرق به معنای کنار 
گذاشتن شعار »نه شرقی نه غربی« 
نیست، بلکه مفهوم این شعار این است 
که در بخش ایدئولوژی و اقتصادی 
از تفکر کمونیستی لائیک، فرهنگ 
لیبرالیسم، کاپیتالیسم و فرهنگ 
سوسیالیستی پیروی نمی کنیم و 
ایران دارای یک سیاست خارجی 
مستقل، یک فرهنگ اســـلامی و 

انقلابی است. 

گشت ارشاد به سراغ 
سلبریتی ها برود

سخنگوی ستاد امر به معروف 
گفت: در »گشت ارشاد« باید به 
نیز  سلبریتی نماها  و  سلبریتی ها 
پرداخته شود. وزارت ارشاد دستگاهی 
است که باید مسئول حجاب این افراد 
باشد، چراکه این افراد به دلیل مطرح 
شدن در تریبون هایی مثل تلویزیون، 
سینما، تئاتر و رسانه های اجتماعی 
ممکن است سبــــب بدحجابی، 
اشاعه بدحجابی و یا بی حجابـــی 
حجت الاسلام  شوند.  جامعه  در 
خان محمدی افزود:  ممکن است 
برخی از سلبریتی ها باعث اشاعه جرم 
بی حجابی شوند و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی باید به این زمینه 
ورود جدی داشته باشد. خطر مسیح 
علینژادیسم در کمین است و باید 
رفتار سلبریتی ها و سلبریتی نماهایی 
که منافع ملی و فرهنگ اسلامی را 
رعایت نمی کنند، رصد شود. »گشت 
ارشاد« باید از مردم به سراغ مسئولین 
و علی الخصوص مسئولین وزارت 

ارشاد برود. 


